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إشـراف
 

 ةـــصة الخاـــاذ التربيـــأست

 ســـين شمـــة عـــجامع -ة ـــة التربيـــكلي

 
 الأستاذ المساعد ورئيس قسم الاعاقة السمعية والبصرية

 كلية التربية الخاصة جامعة مصر للعلوم والتكنولوجيا
 

  ةـــة الخاصـــدرس التربيـــم

 ســـين شمـــة عـــجامع - ةـــة التربيـــكلي
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 دادإعـ
 معيدة بقسم الصم والاعاقة السمعية

 جامعة مصر للعلوم والتكنولوجيا -كلية التربية الخاصة

إشـراف
 

 ةـــة الخاصـــذ التربياـــأست

 ســـين شمـــة عـــجامع -ة ـــة التربيـــكلي

 
 الأستاذ المساعد ورئيس قسم الاعاقة السمعية والبصرية

 كلية التربية الخاصة جامعة مصر للعلوم والتكنولوجيا
 

  ةـــة الخاصـــدرس التربيـــم

 ســـين شمـــة عـــجامع - ةـــالتربية ـــكلي

يعتبررا فتقترررلي الررة فلأخررا نمررالا فل مررأ فلأخررأا جررل تلتررا فل تررلقة فلمتام ررا  أرر  ف  ل ررا 
، نيرررام ه قارررة فلأخرررا نولاف اررل نندرررأا فلدررر ل معي رررا فل ررررعف  فلسرررمعة، فلسررمة ا  أررر  ف  ررر  

حيررا ف اررة يعررل أ  جررل ، ت  لخأيررا مررعي لت  جت لنمرراف عررل ة فت  ررلا دررعلع فلسررمل جررل ج رر  
صرررعأ لت  فلتعبيرررا فلأخرررأا نليرررا  جرررل فلم ررر  ت  فلترررة ما رررل الرررة ف  ل رررا فلسرررمة ا نت  درررع  

قمعاقرا فلم را فت  بلل سر ا ، فلسمل يؤثا ماثيا سأب لً  أ  فلرافءة نفلدتلبرا نم م را فلم را فت  فلأخأيرا
كمرل ت ارة ،  ة نفحرع قرره جرل جعرل ة جتعرع ة لأم را ةلاة مدأ  ليا ج قما قاة لا ي امأ  الا جع

قللمارليفت  فلرافق را نفلأخأيرا مدرأ  ، نفتستعلاا فلرع ي  لأخرا، ي أ أ  ليا  ل ييل  أ  قك فلاجأز
ت  دررعلع فلسررمل   ررعجل ي ررأ  لررعك فلت ررل ج رر أا قررة فلرررافءة يررؤثا  لررك ، جحررعن ة بلل سرر ا لاررة

نجررل اررلف فلم تأرر  مسررع  فلعيفسررا فلحلل ررا الرر   فً  أرر  ف  زررلز فتمررل يمة بللسررأم ف  ررأ  جحررعن 
  فلتحصيل فتمل يمة لعك فت  لا دعلع فلسمل. نمحسيلفلت  ا فلرافق ا  م م ا
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معتبا جالية فلت  ا فلرافق را جرل فلمارليفت  فلترة مسرلاة ن  ر ل كبيرا قرة فلتترأي فلأخرأا 
فلتررر   درررعلع فلسرررمل يأف ارررأ  محرررعيلت  كبيررراة قرررة الا ت  ، نفتمرررل يمة لأتررر   ب ررر ل  رررلل

فتجرررا فلرررلا يرررؤثا سرررأ لً  أررر   مرررأاة ، فلأصرررأا الررر  جسرررتأك ت ررراف اة فلسرررلجعيل قرررة ارررل  فلمارررلية
سريا جسرتأك جارلية فلت  را فلرافق را لرعك فلتر   درعلع فلسرمل   الا  أر  فلأخأا نفتمل يمة ن 

نيسررتما اررلف فلزررعا ، نمحعيررع ج أ لماررل، أجاررلت  ا ررلت م لنمررلً كبيررافً مرريل فل ررلحويل قررة م ررلنا ج ا
 .حأا فلتا  فتموا ج قما لتري مال نمتأياال

قرررة مرررع ة جسرررتأك ت فء فلت جيرررل لمارررليفت  فلع رررا فلرافق رررا  افلحلل ررر فلعيفسرررانمتحرررع  ج ررر أا 
ن ررع يا ررل فلسرربم قررة  لررك الرر  فتقترررلي تسررت عفل جررعفلل حعيوررا نقعللررا قررة ، نفلتأرلق ررا نفل اررة

فتجا فللا يظاا فلحل ا ال  ، م م ا ال  فلماليفت  تا قة م م ا جالية فلت  ا فلرافق اجمليسا ن 
 م م ا فلت  ا فلرافق ا لعك اؤلاء فت  لا.

 وهكذا يمكن صياغة مشكلة الدراسة في السؤال التالي:

 تنمية الطلاقة القرائية وتحسينن التحيينا اادياييمي ليدي اا  يال ي مدى يمكن ألى إ
 سمع ؟ضعاف ال

مارررعع فلعيفسرررا فلحلل رررا فلرررة م م رررا فلت  رررا فلرافق رررا نمحسررريل فلتحصررريل فتمرررل يمة لرررعك 
 .جل ل ا ما لجة جُعع لالف فلخاضفت  لا دعلع فلسمل 

  : تتمثا أهمية الدراسة الحالية فى جانبنن أساسننن هما
 :يا مساة ق ح :ةــــة النظريـــالأهمي
 معزيز فل مأ فلأخأا نفتمل يمة لعك فت  لا دعلع فلسمل. -1
 محعيع تاة ج جح فلت  ا فلرافق ا كمالية جاما لعك دعلع فلسمل. -2
ناررة جاررلية فلت  ررا ، مأرررة فلعيفسررا فلحلل ررا فلىررأء  أرر  نفحررعة جررل تاررة جاررليفت  فلرررافءة -3

 فلرافق ا. ن لك جل ل ا فلعمل  أ  م م ا ال  فلمالية.
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بإسرررررت عفل احرررررعك   م رررررا فلت  رررررا فلرافق رررررااثرررررافء فلميرررررعف  فلتا رررررأك معيفسرررررا مارررررعع الررررر  م -4
 ستافم ز لت  فلحعيوا.فت

 ة:حيا مساة ق: ةـــة التطبيقيـــالأهمي
 ع م تح فلمزلا تجلل فل لحويل   افء نمرعية نمزايرم فلععيرع جرل فلبرافجة نفتسرتافم ز لت   -1

 ق ا لتأ ا فلمعفيس.فلع   ا لت م ا جاليفت  فلت  ا فلراف

ا عف  نمتبي  ما لجة لت م ا فلت  ا فلرافق ا نمحسيل فلتحصيل فتمل يمة لرعا فت  رلا  -2
 .دعلع فلسمل

متبي  فلبا رلجة فلع  رة  أر  ت  رلا درعلع سرمل تلرايل قرة حللرا فلتامرع جرل قعلليتر   -3
 قة  تلقة فلعيفسا فلحلل ا.

مرريل جتأسررتة يمررم  ي ررلت  ت  ررلا فلمزمأ ررا فلتزايب ررا قررة  مأ ررع قرران   فلررا احصررلق ل -1
 فلق لسيل فلربأة نفل ععا  أ  جق لس جاليفت  فلت  ا فلرافق ا لصللح فلق لس فل ععا.

لا مأ ع قان   فلا احصلق ل ميل جتأستة يمم  ي رلت  ت  رلا فلمزمأ را فلتزايب را قرة  -2
 رافق ا .فلق لسيل فل ععا نفلتت عة  أة جق لس جاليفت  فلت  ا فل

مأ ررع قرران   فلررا احصررلق ل مرريل جتأسررتة يمررم  ي ررلت  ت  ررلا فلمزمأ ررا فلتزايب ررا قررة  -3
 فلق لسيل فلربأة نفل ععا  أ  فلت لي فلتحصيل فتمل يمة لصللح فلق لس فل ععا.

لا مأ ع قان   فلا احصلق ل ميل جتأستة يمم  ي رلت  ت  رلا فلمزمأ را فلتزايب را قرة  -4
 أة فلت لي فلتحصيل فتمل يمة.فلق لسيل فل ععا نفلتت عة  

 :ةــــــج الدراســــــمنه -أ
فل عرررعا لمزمأ رررا نفحرررعة  –فلعيفسرررا فلحلل رررا فلمررر اة فلتزايبرررة بفلتصرررم ة فلربأرررة  مب ررر 

مزايب ا(، نالف فلم اة يتتأم فلتعلجل جل جتخيايل تسلسييل تحعامل جسرترل نفخلرا مرلبل  حيرا 
نيعررررع فلت  ررررا فلرافق ررررا نف   ررررلض ، جة فلتررررعييبة فلمسررررت عل بمولبررررا فلمتخيررررا فلمسررررترليعررررع فلبا ررررل

 .فلتحصيل فتمل يمة بمولبا جتخيايل ملبعيل
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 :ةــــة الدراســــعين -ب
  ل جل درعلع ( 13بجزمأ ا نفحعة  أفجال متدأ  فلعي ا فل الق ا لأعيفسا فلحلل ا جل   

لت  ررا فلرافق ررا نف   ررلض قررة فلتحصرريل فتمررل يمة فلسررمل جمررل يعررل أ  جررل دررع  قررة جاررليفت  ف
نف حرافع  ،( سر ا12ب ، ن متأسره  مراا ا( سر 13 -11 ت مرلياة فلزج  را جرل مريلبمافنح  جمل 

معيسرا صر ا فلرعيل ب(، 109-97مافنحر  جعرلج ت   كرلقاة جرل مريلبن ، (20.34جة رليا  رعي  ب
 ا لث(. 3،  كأي 10لأتا  ا فل لصا فلتلبعا   فية فل زاا فلتعأ م ا نامل ب 

 :ةـــــأدوات الدراس -ج

، فلا تصرررل ا لةسررراة ب ا رررعف  ز  برررع فلعزيرررز فل ررر   –جق رررلس فلمسرررتأك فلا تمرررل ة  -1
2014.) 

 (.2011، ب معايم نمر يل ص أت  قاج جق لس ستل  أي  مي    فلصأية فل لجسا -2

 ( . 2022جق لس فلت  ا فلرافق ا لة  لا دعلع فلسمل با عف : فل لحوا،  -3

 ( 2022با عف : فل لحوا،  لت لي محصيأة قة جل ة فلأخا فلعا  اف -4

مارررل ة جحمرررع  ما رررلجة لت م رررا فلت  رررا فلرافق رررا نمحسررريل فلتحصررريل فتمرررل يمة ب ا رررعف : -5
 (.2022،  ا  كملا فمافه ة، جحمع قؤف   بع فلس ل،  ما فلسيع حمل  ،  ومل 

 :ةـــحصائيب الإـــالأسالي -د

جرررل فتسرررلليم ف حصرررلق ا لت سررريا  ترررلقة فلعيفسرررا اررر :  مرررة فسرررت عفل مسرررت عل فل لحورررا  رررع فً 
بعررا فتسررلليم فلاحصررلق ا فلم لسرر ا لمتخيررافت  فلعيفسررا، ن لررك جررل لرر ا فسررت عفل فلررازل فلاحصررلق ا 

 Statistical Package For The Social .Sciences (SPSS)لأعأأل فلا تملع ا 

جرام تتيل لأد ر   رل فل ران  مريل لمزمرأ تيل Wilcoxon Test يأدأكسرأ  فلت رلي ن  -1
جتأسرررتة يمرررم  ي رررلت  فلق لسررريل فلربأرررة نفل عرررعا، نجتأسرررتة يمرررم  ي رررلت  فلق لسررريل 

 فل ععا نفلتت عة.
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 جعلجل فيم لط مياسأ  لحسل  صع  فلامسل  فلعفلأة لأمق لس. -2

 جعلجل مصح ح سبياجل  مافن  لحسل  ث لت  فلمق لس بللتززقا فل صف ا. -3

 . مق لس  ث لت  فلجعل لا تل لمان  لخ لحسل -4

 فتي لع لت . -5

 فلأسه فلحسلمة بفلمتأسه(. -6

 .فلا حافع فلمة ليا  -7

تس ات   تلقة فلعيفسا  ل محر   م ل قاندال، نفلتة مع س قل أ ا فلبا لجة قرة م م را 
 نفيم لع جستأك فلتحصيل فتمل يمة لعا فت  لا دعلع فلسمل.، فلت  ا فلرافق ا
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Thesis summary 

Introduction: 

The lack of language and the delay in linguistic growth is one of 

the most dangerous results of Hearing impairment at all, The 

understanding of the language and its output and the clarity of speech is 

related to the degree of hearing loss, the hard of hearing children suffer 

from varying linguistic problems, As they suffer from the difficulties of 

linguistic expression and other problems that are due to the Hearing 

impairment, hard of hearing negatively affects reading, writing and 

vocabulary development, Knowing the vocabulary for them is Not 

suitable, they only understand one meaning of multiple meanings of the 

vocal, They are also unable to decipher the symbols, And the exact 

inference of the language, Reading and linguistic skills are limited to 

them, The hard of hearing when the child has a reading problem, this 

affects academic achievement negatively, so it is limited, From this 

standpoint, the current study seeks to Develop Reading Fluency and 

Improve Academic Achievement of Hard of Hearing Children.  

Problem of the study:  

Reading fluency skill is one of the skills that contributes greatly to 

the linguistic and academic development of students in general, 

However, hard of hearing students face great challenges in reaching the 

level of their hearing peers in this skill, This negatively affects their 

linguistic and academic growth and the progress of the level of reading 

skill among the hard of hearing students, However, there is a great 

disparity between researchers in dealing with its concept and identifying 

its components, and this controversy continues about the most 

appropriate ways to evaluate and develop it. 
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A accordingly, the problem of the study can be conceptualized in 

the following question: 

        “Is it possible to develop the reading fluency and improve academic 

achievement in Hard of Hearing Children? 

Aim of the study: 

The current study aims to Develop Reading Fluency and Improve 

Academic Achievement of Hard of Hearing Children through a program 

prepared for this purpose. 

Importance of the study: 

The importance of the study can be outlined on the theoretical 

level and the applied one as follows: 

First: The Theoretical Importance: 
1- Enhancing linguistic and academic growth in hard of hearing 

children. 

2- Determine the most important features of reading fluency as an 

important skill for the hard of hearing. 

3- The current study sheds light on one of the most important reading 

skills, which is the reading skill. This is by working to develop 

this skill. 

4- Enriching the educational field with a study aimed at developing 

reading fluency using Modern strategies. 

Second: The Applied Importance: 

1- You may open the way for researchers to conduct, present and 

experiment with many therapeutic programs and strategies to 

develop reading fluency skills for school students. 

2- Preparing and implementing a program to develop reading fluency 

and improve academic achievement of Hard of Hearing Children. 
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3- Applying the treatment program to hard of hearing children others 

in case of confirmation of its effectiveness in the current study 

results. 

Hypotheses of the Study: 

1- There are statistically significant differences between the ranks of 

mean scores of the children of the experimental group in the pre 

and post measurements on the reading fluency skills scale in favor 

of the post measurement. 

2- There are no statistically significant differences between the mean 

scores of the children of the experimental group in the post and 

follow-up measurements on the reading fluency skills scale. 

3- There are statistically significant differences between the mean 

scores of the children of the experimental group in the pre and 

post measurements on the Arabic language achievement test in 

favor of the post measurement. 

4- There are no statistically significant differences between the mean 

scores of the children of the experimental group in the post and 

follow-up measurements on the Arabic language achievement test.  

Methodology: 
The researcher has adopted the experimental method in this study. 

The program is considered the independent variable, and the reading 

fluency skills and the Academic Achievement are considered the 

dependent variables. 

Sample of the study:  

The sample of the study consists of one group: (13) children with 

hard of Hearing suffering from Weakness in reading fluency skills and a 

decrease in academic achievement from salah Elden school for the hard 

of hearing in miser elgdeda. These children's age ranges from (11 to 13) 

year of age (M= 12.11) , Std. deviation=(89.0) and there IQ ranges 

(11.47) They are (10 males, 3 females). 
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Tools of the study: 

1- The Social Interaction Scale for Normal and Special Needs 

Children (Prepared by/ Abd Elaziz Elshakhs, 2013). 

2- Stanford Binet intelligence scale. 

3- The reading fluency skills scale for the hard of hearing children 

(Prepared by/ Tahany Mohamed Osman, Omar Elsayed Hamada, 

Mohamed Fouad Abd El-Salam, Noha Kamal Ibrahim ,2022) 

4- Academic achievement test in the Arabic language (prepared by/ 

the researcher). 

5- The Program (prepared by/ the researcher). 

The Statistical Technique: 

The researcher uses several statistical methods to explain the 

results of the study, which are: 

Some appropriate statistical methods were used for the study variables, 

through the use of Statistical Package for The Social Sciences (SPSS). 

1- Wilcoxon Test. 

2- Pearson Correlation Coefficient for Measuring the Internal 

Validity of the Study Scale. 

3- Spearman's Brown Correction Coefficient for Measuring the 

Reliability of the Study Scale Using Split Half.  

4- Cronbach's Alpha Coefficient. 

5- The Quadrants. 

6- Arithmetic mean. 

7- Standard Deviation. 

Results of the study: 

The Results has revealed the effectiveness of the program for the 

Develop Reading Fluency and Improving Academic Achievement of 

Hard of Hearing Children. 


